

EDITORIAL

Engaging men in sexual and reproductive health in sub-Saharan Africa: Call for research and interventions

DOI: 10.29063/ajrh2022/v26i2.1

Friday Okonofua¹, Loretta Ntoimo²

Editor in Chief, African Journal of Reproductive Health, Centre Leader, Centre of Excellence in Reproductive Health Innovation, University of Benin, Nigeria¹; and Senior Lecturer, Department of Demography and Social Statistics, Federal University, Oye-Ekiti, Ekiti State, Nigeria, and Editor, African Journal of Reproductive Health²

***For Correspondence:** Email: feokonofua@yahoo.co.uk; Friday.okonofua@cerhi.uniben.edu

Several studies have documented the critical roles that men play and can play in reproductive health decision-making in sub-Saharan Africa¹⁻⁴. The patriarchal habituation of many African cultures has been well documented⁵⁻⁸, which largely explains the propensity for men to dominate discourses relating to sexual and reproductive health at the household level. Additionally, given the inclination for men to dominate the social and political space across African communities, it makes sense to engage men in efforts to domesticate and institutionalize the practice of sexual and reproductive health in the continent.

The *African Journal of Reproductive Health* is a key proponent of the doctrine of gender equality as enshrined in the Sustainable Development Goals and in several international human rights documents⁹⁻¹¹ and has featured several articles and editorials that promote this endearing principle¹²⁻¹⁶. Sexual and reproductive health is a fundamental human right and all persons regardless of their sex or social status are entitled to the enjoyment of their right to choice on sexual and reproductive matters. However, this journal has noticed the relative lack of data that build evidence for the engagement of men on sexual and reproductive health and rights (SRHR), especially those that elicit notions and beliefs about gender equality. While it is evident that gender equality might be difficult to attain without the involvement of men, it is worrisome that very limited documentation of male involvement and interventions to proactively and constructively engage men in sexual and reproductive health has ever been undertaken in the African continent.

Understanding the underlining principles and context of male engagement in sexual and reproductive health in the African continent is critical for two main reasons. First, it will help to improve the understanding of the cultural and social contexts of male sexuality and the determinants of their sexual behavior, practices, and notions about gender relationships. Secondly, such

documentation will enable the systematic identification of culturally appropriate interventions for engaging men in building more effective gender relationships and to overcome the current challenges in implementing SRHR as a key component of family and social relationships.

Going forward, the *African Journal of Reproductive Health* welcomes articles that feature descriptive and interventional research as well as case studies and reviews that address male involvement in SRHR in the African continent. Articles from other parts of the world that show examples of how men have been successfully engaged in SRHR would also be encouraged. We believe that sociological and anthropological narratives, as well as phenomenological studies of favorable and not so favorable consequences of male engagement in sexual and reproductive health, will enliven the existing literature.

Three types of research will create opportunities for reform on male involvement/engagement in SRHR in the African region. These include descriptive, interventional, and translational research. We welcome articles based on descriptive/formative research that explain the context of male involvement in SRHR, their understanding of notions and perceptions of choice and rights, and those that provide a deep cultural explanation of the dominance of patriarchy in the region. We also would like to publish articles that describe the nature of gender relationships in the context of political and social representation, and the circumstances under which women are under-represented in social, economic, and political spheres of life in the region. In this regard, we particularly welcome phenomenological, action research, trans-national, comparative, and grounded theory types of research that provide a deeper understanding of the context and determinants of male involvement in SRHR in the African continent. While there are currently few descriptive/formative studies on male involvement in sexual and reproductive health in Africa, the literature is characterized by the near

complete absence of interventional research, that provide information on effective interventions for building men's increased acceptance of the principles of SRHR. Such research, we believe will play critical roles in enabling greater involvement and engagement with men to enhance sexual and reproductive health in the continent.

Furthermore, translational research that aims to transfer the available evidence in SRHR to policymakers who tend to be mainly men in Africa will help the process of uptake and acceptance of recommendations for improving sexual and reproductive health and rights. We believe that researchers, programmers, development experts, and civil society working in the field of sexual and reproductive health in Africa will do well if they learn to strategically communicate their results to policymakers in ways to galvanize the process of scaling the doctrines and principles of sexual and reproductive health in the continent.

We conclude by acknowledging the limited scientific information on male involvement in sexual and reproductive health and rights in Africa. Building capacity in research and documentation in this field will help the process of strengthening sexual and reproductive health and rights and improvement of gender relations in the continent.

Conflict of interest

None

References

1. Dodoo F. Explaining Contraceptive Use Differences: Do Men Play a Role? *African Population Studies*. 1995;(10):15-37.
2. Dodoo FNA and Van Landewijk P. Men, women, and the fertility question in sub-Saharan Africa: an example from Ghana. *African Studies Review*. 1996;39(3):29-41.
3. Isiugo-Abanihe UC. *Male Role and Responsibility in Fertility and Reproductive Health in Nigeria*. The Centre for Population Activities and Education for Development (CEPAED); 2003.
4. Kabir M, Iliyasu Z, Abubakar IS and Maje BS. The Role of men in contraceptive decision-making in Fanshekara village, Northern Nigeria. *Tropical Journal of Obstetrics and Gynaecology*. 2003;20(1):24-27.
5. Albertyn C. "The stubborn persistence of patriarchy"? Gender equality and cultural diversity in South Africa. *Constitutional Court Review*. 2009;2(1):165-208.
6. Gordon AA. *Transforming Capitalism and Patriarchy: Gender and Development in Africa*. Lynne Rienner Publishers; 1996.
7. Izugbara CO. Patriarchal ideology and discourses of sexuality in Nigeria. *Understanding human sexuality seminar series, Department of Sociology and Anthropology, University of Uyo, Nigeria*. 2004;2(21):1-35.
8. Ntoimo LF and Isiugo-Abanihe U. Patriarchy and Singlehood Among Women in Lagos, Nigeria. *Journal of Family Issues*. 2014;35(14):1980-2008. doi:<https://doi.org/10.1177%2F0192513X13511249>
9. UNDP. *Africa Human Development Report 2016 Accelerating Gender Equality and Women's Empowerment in Africa*. United Nations Development Programme Regional Bureau for Africa; 2016.
10. United Nations. *Convention on the Elimination of All Forms of Discrimination Against Women*.; 1981.
11. United Nations General Assembly. *Transforming Our World: The 2030 Agenda for Sustainable Development*.; 2015.
12. Alabi O, Odimegwu CO, De-Wet N and Akinyemi JO. Does female autonomy affect contraceptive use among women in northern Nigeria? *African Journal of Reproductive Health*. 2019;23(2):92-100.
13. Ntoimo LF, Eimuhi KE, Omonkhua A and Okonofua FE. Intimate partner violence: A global challenge to sustainable development. *African Journal of Reproductive Health*. 2021;25(4):11-13.
14. Ogu R. Putting women and the girl child at the centre of Africa's development Mettre les femmes et les jeunes filles au centre du développement de l'Afrique: editorial/editoriaux. *African Journal of Reproductive Health*. 2014;18(4):9-14.
15. Okonofua F. Defining a New Pathway for Family Planning in Africa After 2014. *African Journal of Reproductive Health*. 2017;18(3).
16. Singh K, Bloom S, Haney E, Olorunsaiye C and Brodish P. Gender equality and childbirth in a health facility: Nigeria and MDG5. *African Journal of Reproductive Health*. 2012;16(3)

ÉDITORIAL

Engager les hommes dans la santé sexuelle et reproductive en Afrique subsaharienne: Appel à la recherche et aux interventions

DOI: 10.29063/ajrh2022/v26i2.1

Friday Okonofua¹ et Lorretta Ntoimo³

Rédacteur en chef, Revue africaine de santé de la reproduction, Chef de centre, Centre d'excellence en innovation en santé reproductive, Université du Bénin, Nigeria¹; et Conférencier principal, Département de démographie et de statistiques sociales, Université fédérale, Oye-Ekiti, État d'Ekiti, Nigéria, et rédacteur en chef, Revue africaine de santé de la reproduction ²

***Pour la Correspondance:** Courriel: feokonofua@yahoo.co.uk; Friday.okonofua@cerhi.uniben.edu

Plusieurs études ont documenté le rôle critique que les hommes jouent et peuvent jouer dans la prise de décision en matière de santé reproductive en Afrique subsaharienne¹⁻⁴. L'habitation patriarcale de nombreuses cultures africaines a été bien documentée⁵⁻⁸, ce qui explique en grande partie la propension des hommes à dominer les discours relatifs à la santé sexuelle et reproductive au niveau des ménages. De plus, étant donné la tendance des hommes à dominer l'espace social et politique dans les communautés africaines, il est logique d'engager les hommes dans les efforts visant à domestiquer et à institutionnaliser la pratique de la santé sexuelle et reproductive sur le continent.

L'African Journal of Reproductive Health est un partisan clé de la doctrine de l'égalité des sexes telle qu'elle est inscrite dans les objectifs de développement durable et dans plusieurs documents internationaux sur les droits de l'homme⁹⁻¹¹ et a publié plusieurs articles et éditoriaux qui promeuvent ce principe attachant¹²⁻¹⁶. La santé sexuelle et reproductive est un droit humain fondamental et toutes les personnes, quel que soit leur sexe ou leur statut social, ont le droit de jouir de leur droit de choisir en matière sexuelle et reproductive. Cependant, ce journal a remarqué le manque relatif de données qui établissent des preuves de l'engagement des hommes sur la santé sexuelle et reproductive, en particulier celles qui suscitent des notions et des croyances relatives à l'égalité des sexes. S'il est évident que l'égalité des sexes sera difficile à atteindre sans la participation des hommes, il est inquiétant de constater qu'une documentation très limitée sur la participation des hommes et les interventions visant à engager de manière proactive et constructive les hommes dans la santé sexuelle et reproductive n'a jamais été entreprise sur le continent africain.

Comprendre les principes sous-jacents et le contexte de l'engagement des hommes dans la santé sexuelle et reproductive sur le continent africain est essentiel pour deux raisons principales. Premièrement,

cela aidera à mieux comprendre les contextes culturels et sociaux de la sexualité masculine et les déterminants de leurs comportements, pratiques et notions sexuels sur les relations de genre. Deuxièmement, une telle documentation permettra l'identification systématique d'interventions culturellement pertinentes et appropriées pour engager les hommes dans l'établissement de relations entre les sexes plus proactives et efficaces et pour surmonter les défis actuels dans la mise en œuvre de la santé et des droits sexuels et reproductifs en tant qu'élément clé des relations familiales et sociales.

À l'avenir, l'African Journal of Reproductive Health accueille des articles qui présentent des recherches descriptives et interventionnelles ainsi que des études de cas et des revues qui traitent de l'implication des hommes dans la santé sexuelle et reproductive sur le continent africain. Les articles provenant d'autres parties du monde qui montrent des exemples de la façon dont les hommes se sont engagés avec succès dans la santé sexuelle et reproductive seraient également encouragés. Nous pensons que les récits sociologiques et anthropologiques, ainsi que les études phénoménologiques des conséquences favorables et moins favorables de l'engagement masculin dans la santé sexuelle et reproductive, animeront la littérature existante.

Trois types de recherche créeront des opportunités de réforme sur la participation/l'engagement des hommes dans la santé sexuelle et reproductive dans la région africaine. Celles-ci incluent la recherche descriptive, interventionnelle et translationnelle. Nous accueillons les articles basés sur des recherches descriptives/formatives qui expliquent le contexte de l'implication des hommes dans la santé et les droits sexuels et reproductifs, leur compréhension des notions et des perceptions de choix et de droits, et ceux qui fournissent une explication culturelle profonde de la domination du patriarcat dans le Région. Nous aimerions également publier des articles qui décrivent la nature des

relations entre les sexes dans le contexte de la représentation politique et sociale, et les circonstances dans lesquelles les femmes sont sous-représentées dans les sphères sociales, économiques et politiques de la vie dans la région. À cet égard, nous accueillons particulièrement favorablement les types de recherche phénoménologique, de recherche-action, transnationale, comparative et théorique qui permettent de mieux comprendre le contexte et les déterminants de l'implication des hommes dans la santé et les droits sexuels et reproductifs sur le continent africain.

Bien qu'il existe actuellement peu d'études descriptives/formatives sur l'implication des hommes dans la santé sexuelle et reproductive en Afrique, la littérature se caractérise par l'absence quasi totale de recherche interventionnelle, qui fournit des informations sur les interventions efficaces pour renforcer l'acceptation par les hommes des principes de la santé sexuelle et reproductive. la santé et les droits reproductifs. Nous pensons que ces recherches joueront un rôle essentiel en permettant une plus grande implication et un engagement avec les hommes pour améliorer la santé sexuelle et reproductive sur le continent. En outre, la recherche translationnelle visant à transférer les preuves disponibles en matière de santé sexuelle et reproductive aux décideurs politiques qui ont tendance à être principalement des hommes en Afrique contribuera au processus d'adoption et d'acceptation des recommandations visant à améliorer la santé et les droits sexuels et reproductifs. Nous pensons que les chercheurs, les programmeurs, les experts en développement et la société civile travaillant dans le domaine de la santé sexuelle et reproductive en Afrique réussiront s'ils apprennent à communiquer stratégiquement leurs résultats aux décideurs politiques de manière à galvaniser le processus de mise à l'échelle des doctrines et des principes de santé sexuelle et reproductive sur le continent.

Nous concluons en reconnaissant les informations scientifiques limitées sur l'implication des hommes dans la santé et les droits sexuels et reproductifs en Afrique. Le renforcement des capacités de recherche et de documentation dans ce domaine contribuera au processus de renforcement de la santé et des droits sexuels et reproductifs et à l'amélioration des relations entre les sexes sur le continent.

Conflits d'intérêts

Aucun

Références

1. Dodoo F. Expliquer les différences d'utilisation des contraceptifs : les hommes jouent-ils un rôle ? Études démographiques africaines. 1995;(10):15-37.
2. Dodoo FNA et Van Landewijk P. Hommes, femmes et la question de la fécondité en Afrique subsaharienne : un exemple du Ghana. *Revue des études africaines*. 1996;39(3):29-41.
3. Isiugo-Abanihe UC. Rôle et responsabilité des hommes dans la fertilité et la santé reproductive au Nigeria. Le Centre d'Activités de Population et d'Education pour le Développement (CEPAED) ; 2003.
4. Kabir M, Iliyasu Z, Abubakar IS et Maje BS. Le rôle des hommes dans la prise de décision en matière de contraception dans le village de Fanshekara, au nord du Nigeria. *Journal tropical d'obstétrique et de gynécologie*. 2003;20(1):24-27.
5. Albertyn C. "La persistance obstinée du patriarcat" ? Égalité des sexes et diversité culturelle en Afrique du Sud. *Examen de la Cour constitutionnelle*. 2009;2(1):165-208.
6. Gordon AA. Transformer le capitalisme et le patriarcat : Genre et développement en Afrique. Éditeurs Lynne Rienner; 1996.
7. Izugbara CO. Idéologie patriarcale et discours sur la sexualité au Nigeria. Série de séminaires sur la compréhension de la sexualité humaine, Département de sociologie et d'anthropologie, Université d'Uyo, Nigeria. 2004;2(21):1-35.
8. Ntoimo LF et Isiugo-Abanihe U. Patriarcat et célibat parmi les femmes à Lagos, Nigéria. *Journal des questions familiales*. 2014;35(14):1980-2008. doi : <https://doi.org/10.1177%2F0192513X135112499>. PNUD. Rapport sur le développement humain en Afrique 2016 Accélérer l'égalité des sexes et l'autonomisation des femmes en Afrique. Bureau régional pour l'Afrique du Programme des Nations Unies pour le développement; 2016.
10. Nations Unies. Convention sur l'élimination de toutes les formes de discrimination à l'égard des femmes.; 1981.
11. Assemblée générale des Nations Unies. Transformer notre monde : l'Agenda 2030 pour le développement durable ; 2015.
12. Alabi O, Odimewu CO, De-Wet N et Akinyemi JO. L'autonomie des femmes affecte-t-elle l'utilisation de la contraception chez les femmes du nord du Nigéria ? *Journal africain de la santé reproductive*. 2019;23(2):92-100.
13. Ntoimo LF, Eimuhi KE, Omonkhua A et Okonofua FE. Violence entre partenaires intimes : un défi mondial pour le développement durable. *Journal africain de la santé reproductive*. 2021;25(4):11-13.
14. Ogu R. Putting women and the girl child at the center of Africa's development Mettre les femmes et les jeunes filles au centre du développement de l'Afrique : éditorial/éditoriaux. *Journal africain de la santé reproductive*. 2014;18(4):9-14.
15. Okonofua F. Définir une nouvelle voie pour la planification familiale en Afrique après 2014. *Journal africain de la santé reproductive*. 2017;18(3).
16. Singh K, Bloom S, Haney E, Olorunsaiye C, Brodish P. Égalité des sexes et accouchement dans un établissement de santé : Nigéria et OMD5. *Journal africain de la santé reproductive*. 2012;16(3).